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اسحاق جهانگیری:
حفاظت از محیط  زیست  

وظیفه حاکمیت و مردم است
ایســنا : معاون اول رئیس جمهور  در چهارمین  �

جلسه ستاد ملی هماهنگی و مدیریت تالاب های 
کشــور با تأکیــد بر اهمیــت حفــظ و صیانت از 
تالاب های کشــور گفت: مســئله محیط زیســت 
از مهم تریــن موضوعات مورد توجه شــهروندان 
ایرانی اســت و حفاظت از تالاب ها و عرصه های 
زیســت محیطی کشــور وظیفه همه دستگاه های 

حاکمیتی و مردم است.
اسحاق جهانگیری با اشاره به گزارش ارائه شده 
از ســوی وزارت نیــرو دربــاره تفاهم نامه هــای 
امضاشــده با سازمان حفاظت محیط زیست برای 
تخصیص حقابــه تالاب ها و حفظ پایداری جریان 
رودخانه های کشــور،  افــزود: تخصیــص حقابه 
تالاب هــا پــس از تأمین آب شــرب مردم نشــان 
از اهمیــت حفظ ایــن عرصه هــای طبیعی برای 
دولت دارد و لازم اســت با همکاری بین بخشــی 
دستگاه ها،  آب تخصیص یافته به تالاب های کشور 

وارد این حوضه های طبیعی شود.
او با قدردانــی از وزارت نیرو برای تدوین طرح 
سازگاری با شــرایط کم آبی برای استان های کشور 
و نیــز تخصیص آب بــه تالاب ها،  از اســتانداران 
کشــور خواست تا در ســال آبی جدید که کشور با 
خشک سالی روبه رو است، سازوکار جدی و نظارت 
بیشتری برای تخصیص دقیق آب تالاب ها در کنار 

بخش های کشاورزی و صنعت داشته باشند.
معاون اول رئیس جمهور تصویب طرح جامع 
احیــای دریاچه زریــوار را موضوعــی مهم برای 
حفاظت و احیــای تالاب زیبای زریوار دانســت و 
گفــت: تالاب زریــوار جزء تالاب های مهم کشــور 
است و با توجه به جاذبه های طبیعی آن می تواند 
نقش بسزایی در حوزه گردشگری و توسعه استان 

کردستان داشته باشد.
جهانگیری پس از اســتماع گزارش ارائه شده 
از سوی پژوهشــگاه ملی اقیانوس شناسی درباره 
مخاطره خشک شــدن خلیج گرگان و راهکارهای 
مواجهه با این بحران، از ســازمان برنامه وبودجه 
کشــور خواست تا از محل بودجه مدیریت بحران، 
منابع مالــی لازم را بــرای اجرای پیشــنهادهای 

مطرح شده در جلسه اختصاص دهد.
او با تأکید بر اینکه نباید گذاشت تا زندگی مردم 
و حیات وحش منطقه به خاطر خشک شدن خلیج 
گرگان و وقوع توفان های گرد و غبار آســیب ببیند، 
عنوان کرد: اختصاص منابع مالی در مقطع کنونی 
به معنای واقعی اقدامی برای پیشــگیری است. 
البته باید طرح های بلندمدت تر برای احیای خلیج 

گرگان در دست بررسی قرار بگیرد.
معــاون اول رئیس جمهور از ســازمان بنادر و 
کشتی رانی به عنوان متولی اصلی لایروبی دهانه 
خلیج گرگان و دریای خزر خواســت تا به سرعت 
خود را برای انجام مأموریت محوله تجهیز کند و 
گفت: علاوه بر انجــام اولویت بندی برای لایروبی 
ســه کانال پیشنهادی از سوی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت،  اجرای طرح هایی نظیر پمپاژ آب 
از دریای خزر بر جلوگیری از ســرعت خشک شدن 

خلیج گرگان نیز در دستور کار قرار گیرد.
جهانگیری ســپس با اشاره به موضوع اصلاح 
حد بســتر و حریم خلیج گرگان و میانکاله و تالاب 
انزلی، بــه پیامدها و آثــار سیاســی، اقتصادی و 
اجتماعی این موضوع اشاره کرد و افزود: بر اساس 
قانون، مســئولیت این طرح بر عهــده وزارت نیرو 
است اما باید در این طرح نظر استانداران مرتبط و 
سایر دستگاه ها نیز به منظور فراگیری و جلوگیری 

از اختلاف  نظرها اخذ شود.
او اجــرای هــر طرحــی در کشــور به ویژه در 
برخــورداری  نیازمنــد  را  طبیعــی  عرصه هــای 
گفــت:  و  دانســت  زیســت محیطی  پیوســت  از 
اجرای طــرح طبیعت گردی در جزیره آشــوراده 
همان طورکه در طرح نیز عنوان شده است باید با 
رعایت کامل موارد مرتبط با صیانت از این منطقه 

باشد.

معاون پارلمانی رئیس جمهور:
دولت دخالتی در توقف سریال 

گاندو نداشته است
ایرنــا: معــاون پارلمانــی رئیس جمهوری در  �

واکنــش بــه ادعای برخــی نماینــدگان مجلس 
کــه دولــت را عامل توقف ســریال گانــدو اعلام 
کرده انــد، گفت: دولت هیچ دخالتــی در رابطه با 
توقف ســریال گاندو نداشــته و هیچ مقام دولتی 
با صداوســیما درباره توقف سریال مذکور تماسی 
نداشــته اســت؛ بنابراین دخالت دولــت مطلقا 

اساس و پایه ای ندارد.
حســینعلی امیری ادامه داد: حسب صحبتی 
که علی عســگری، ریاست صدا وســیما، در دولت 
اظهار کردند، سریال مذکور ۱۴ قسمت بوده و کل 
۱۴ قسمت پخش شــده و به اتمام رسیده است و 

موضوع توقف منتفی است.
او افــزود: بــا توجه بــه آموزه های اســلامی 
مبنی  بر اینکه نسبت به موضوعی اگر انسان علم 
و آگاهی ندارد نباید اظهار نظر کند، توقع این است 
که نماینده محتــرم مذکور باید قبــلا اطلاعاتش 
را دقیــق می کرد بعــد اعلام می کــرد. اطلاعات 
غیردقیــق منجر به بی اعتمادی مردم نســبت به 

اظهارکنندگان می شود.

 

 نکویی با نکونامی رفت
پشــتکار آقای نکویی باعث شد که چند سال بعد 
ابــلاغ راهنمای تعلیماتی دبیرســتان بــرای او صادر 
کردند. وی در ســال ۱۳۵۶ به عنوان دبیر در هنرستان 
مشغول تدریس شد. علی آقا نکویی که از ۱۸سالگی 
آموزگار شــده بــود، کلاس محدود مدرســه را برای 
فعالیت های دلســوزانه کافی نمی دانســت و در این 
اندیشه بود که بتواند در فضایی بهتر و برای جوانانی 
بیشتر، آنان را به مطالعه و فراگیری دامنه دارتر تشویق 
کنــد. او برای این کار « انتشــارات قائم» را پایه گذاری 
و آن را پایگاهــی کرد تــا همه بتواننــد از این پایگاه 
فرهنگــی به پــرواز درآیند. شــاید جوانــان امروز که 
از در و دیــوار اطرافشــان تحت عنــوان کار فرهنگی، 
نمودهایــی بی تأثیر و حتی مخرب فرهنگی و تبلیغی 
می بارد، نتوانند تصور کنند که بیش از ۵۰ ســال پیش 
در کار فرهنــگ و تبلیغات بودن، یعنی چه؟ آن زمان، 
سیســتم رســانه ای تبلیغاتی رژیم حاکــم، اموری به 
نــام آگاهی های مذهبی را برای جوانان به رســمیت 
نمی شناخت. فرهنگ برای آنان تعریف دیگری داشت 
و هنر در دست آنان، جلوه ای متفاوت با نیازهای دینی 
جامعه پیــدا می کرد. یک طرف دیگر، مدعیانی بودند 
که نمی دانســتند از چه راه ها و با چه ابزاری مناسب 
نســل جوان، به تلاش فرهنگی برای این قشر مستعد 
اعم از پســر و دختر دســت بزنند. در چنین شــرایط 
مه آلودی، یک معلم جوان، باسواد و کارآزموده چراغ 
مه شکنی را که تمام بضاعت او بود به میدان آورد تا با 
روشنی بخشیدن به راه، در افزایش آگاهی های جوانان 
بکوشد. کتاب فروشــی قائم حاصل این کوشش بود. 
انتشارات قائم در پاساژ روغنی که به پاساژ مقدم هم 
شهرت داشت، برای ما به  ویژه جوانان شهرستان های 
اطراف اصفهان که از همه چیز محروم بودیم، نعمتی 
بود که روحیه های تشــنه و حق طلــب را تا اندازه ای 
سیراب می کرد. ســال های مبارزه، همچنان که برای 
عموم انقلابیون و مردان و زنان مبارز سخت بود، برای 
فرد اندیشمند و دلســوزی مانند سیدعلی نکویی هم 
که روشــنگری و بیدارگری از راه فرهنگ را پیشه خود 
کرده بود، بسی رنج آور و مشقت بار بود، اما زمانی که 
فضای باز سیاسی، جامعه ایران را دستخوش تغییرات 
کرد و کتاب و کتابخوانی رونق گرفت، انتشــارات قائم 
هم به یمن تدبیر و شــجاعت آقای نکویی، هر آنچه 
را که می توانســت در تنویر افکار عمومی و گسترش 
دامنه مبارزه و انقلاب مؤثر باشد، مانند کتاب و کاست 
در اختیار آحاد مردم قرار می داد؛ به گونه ای که محل 
انتشــارات قائم مرکــز تغذیه نمایشــگاه های متعدد 
کتاب در شــهر ها و روســتا های دور و نزدیک اســتان 
اصفهان شده بود. علاوه بر آن هر روز که آقای نکویی 
کتاب های تازه می آورد، علاقه مندان را بیش از پیش به 
سمت و سوی خود جلب می کرد. کتاب فروشی او دیگر 
یک مغازه کوچک در طبقه دوم یک پاساژ نبود، بلکه 
در حاشیه خیابان چهارباغ پایین، نزدیک دروازه دولت 
که نوعــی مرکزیت برای شــهر اصفهان محســوب 
می شــود، یک مرکز فرهنگی پرتردد محسوب می شد. 
به جز این نام آقای ســیدعلی نکویــی برای انقلابیون 
مذهبی و غیرمذهبی نه تنها در شــهر اصفهان بلکه 
در سایر شهرهای این استان نامی آشنا و محبوب بود. 
اعتمادی که به جوانان داشت و تواضع و برخوردهای 
دوســتانه ای که با اهل فرهنگ و مطالعه داشت، از او 
چهره شایان احترامی معرفی می کرد. انقلاب اسلامی 
که به پیروزی رسید، زندگی آقای نکویی مسیر دیگری 
یافــت و این بــار به اصطلاح انقلابیــون آن روزها، در 

سنگر جدیدی به خدمتگزاری مردم پرداخت.
پس از  پیروزی انقلاب

ســیدعلی نکویی کــه در راه برقــراری جمهوری 
اســلامی فعالیت داشــت، با پیروزی انقلاب اسلامی 
راهی حکومت شــد. او در ســال ۱۳۵۸ با حکم وزیر 
کشور، اولین فرماندار شهرستان نجف آباد شد. پس از 
آغاز جنگ تحمیلی، دولت علاوه بر حمایت همه جانبه 
از جبهه ها و رزمندگان، مسئولیت رسیدگی به معیشت 
مهاجران جنگ تحمیلی را هم بر عهده داشــت. پس 
از آنکه مســئولان مربوطه، کارنامه آقــای نکویی در 
رسیدگی به امور مهاجران در نجف آباد را خیلی خوب 
ارزیابی کردند، او را به عنوان رئیس ســتاد رسیدگی به 
امور مهاجران جنگ تحمیلی استان اصفهان منصوب 
کردند. با استاندارشــدن آقای غلامحسین کرباسچی، 
آقای سیدعلی نکویی سکان فرمانداری اصفهان را به 
دســت گرفت و امور آن را به خوبی پیش برد. نکویی 
در این مســئولیت بود که سید علی اکبر محتشمی پور، 
وزیر کشــور وقــت، او را فراخواند تــا وی را به عنوان 
اســتاندار کرمانشــاه معرفی کند. او پــس از تصویب 
دولت آقای مهندس موســوی، اســتاندار کرمانشــاه 
شــد. از دوران مسئولیت شش ســاله آقای نکویی در 
کرمانشــاه، همکاران او، اعم از فرمانداران و معاونان 
ایشان، خاطرات زیادی دارند که عموما از حسن رفتار و 
مدیریت او و صبر و حوصله اش در حل وفصل مسائل 
یک استان پرمشکل سخن گفته اند. آقای نکویی، پس 
از کرمانشــاه، استاندار چهارمحال و بختیاری شد و سه 
ســال هم در این اســتان محروم خدمت کــرد. آقای 
عباس نصر که بیش از ســه ســال به عنوان مشــاور 
در کنار آقای نکویی در شــهرکرد بــوده، در خاطرات 
خــود، فعالیت های ابتکاری و مؤثــری را که آن زمان 
در استانداری و اســتان چهارمحال و بختیاری صورت 
می گرفته به رشته تحریر درآورده است که نشان دهنده 
حســن مدیریت و دلســوزی آقای نکویی نســبت به 
جامعه و مردم محــروم آن منطقه و به ویژه در حوزه 
آموزشــی و فرهنگی بوده است. استاد نکویی پس از 
آن و در دوران اصلاحــات و در زمان وزارت کشــوری 
آقای عبداالله نوری، به عنوان اولین استاندار قزوین، به 

این استان رفت. 
ادامه در صفحه ۵
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منوچهــر متکی، ســخنگوی شــورای وحــدت اصولگرایــان از آغاز 
گفت وگوها با کاندیداهای محتمل و بالقوه انتخابات ریاســت جمهوری 
۱۴۰۰ خبــر داده اســت و گفته ما گفت وگوها را بــا نامزدهای مطرح در 
جریــان ارزشــی و انقلابی با این هــدف که از پیش بــا  برنامه ها و افراد 
محوری در ترکیب دولت مد نظر آنها و مباحثی از این دســت بیشتر آگاه 
شــویم، آغاز کرده ایم. سخنگوی شــورای وحدت تأکید کرده که کماکان 
حجت الاسلام والمســلمین آقای رئیســی اولویت اول مــا در گزینه های 
این شوراســت. متکی اســفندماه هم گفته بود نظر ما هم در این رابطه 
خیلی صریح اعلام شــده که با ورود آقای رئیســی به صحنه انتخابات،  
شــورای وحدت قویا از ایشان حمایت خواهد کرد. حزب مؤتلفه هم که 
عضو شــورای وحدت اصولگرایان اســت، قبلا گفته بود ابراهیم رئیسی، 
رئیس قوه قضائیه، اولویت نخست این حزب برای انتخابات ۱۴۰۰ است 
اما ایــن حزب بعدا در بیانیــه ای نام چند نفر از اعضــای حزب مؤتلفه 
ازجمله بادامچیان، دبیرکل و میرســلیم، عضو شورای مرکزی این حزب 
و نماینــده فعلی تهــران را به عنوان نامزدهای حزبــی اعلام کرده بود. 
بادامچیان گفته بود: «ما در حزب از شــورای مرکزی و از دبیران استان ها 
و شهرستان ها پرسیدیم نظری که درباره کاندیدای برون حزبی دارند آقای 
رئیسی است و البته در درون حزب هم تعدادی را مشخص کردند که در 
روزهای آینده اعلام می کنیم. ما مصمم هســتیم افرادمان را با سیاست 
شــورای مرکزی در انتخابات ریاســت جمهوری مطرح کنیم و به عرضه 
مــردم می گذاریم و به صورت تیمی هم می فرســتیم یعنی به جای یک 

رئیس جمهور چند نفر را می فرستیم».
وحدت یا چماق بالای سر!

زودتر از شورای وحدت، جبهه پایداری اعلام کرده بود که گفت وگو با 

نامزدهای بالقوه و چهره هایی که قصد ورود به انتخابات ۱۴۰۰ را دارند، 
آغاز کرده اســت. این جبهه هم صادق محصولی و ســعید جلیلی را به 
عنوان نامزدهــای مطرح این حزب اعلام کرده بود. جبهه پایداری تا این 
لحظه صراحتا و رســما نامی از ابراهیم رئیســی به عنــوان گزینه نبرده 

است. 
این در حالی اســت که افرادی همچــون مرتضی آقاتهرانی، نصراالله 
پژمانفر و سیدنظام الدین موسوی که جملگی به عنوان نیروهای پایداری 
شــناخته می شــوند، در مجلس برای دعوت از آمدن رئیسی امضا جمع 
کرده بودند با این حال مجید متقی فر ســخنگوی ایــن جریان بهمن ماه 
درخصــوص خبــر «جمع آوری امضــا به منظور دعوت از رئیســی برای 
انتخابــات ۱۴۰۰» در صحن مجلــس و اینکه گفته می شــود این اقدام 
توسط نمایندگان نزدیک به جبهه پایداری انجام شده است، ضمن اظهار 
بی اطلاعــی از چنین اقدامی گفته بود: «در میان نمایندگان بعضی افراد 
رســما عضو پایداری هســتند اما بعضی افراد هم گفتمانی به پایداری 
نزدیک هســتند و من بــا توجه به آنکه از جزئیات این مســئله در درون 
مجلــس بی اطلاعم، نمی توانم وقوع آن را رد کنــم. اما آنچه می توانم 
بگویم این اســت که جبهه پایداری به جمع بندی و مصداق درخصوص 
انتخابات ریاســت جمهوری نرسیده  اســت و اگر به مرحله پایانی در این 

زمینه برسیم موضع رسمی خود را اعلام می کنیم».
صادق محصولی، دبیرکل جبهه پایداری، در جلســه شورای مرکزی 
با مســئولان اســتانی این حزب، روز گذشــته گفت: ما در حال حاضر در 
شــورای مرکزی جبهه پایداری و کمیته انتخابات در حال بررسی و ارائه 
ســبدی از افراد هستیم و روی اینها به صورت متمرکز کار می کنیم. یکی 
از کارها این اســت که در این فاصله گفتمان انقلاب را در جامعه تعریف 

کــرده و تمامی دوقطبی های کاذب را رد کنیم و در این راســتا مهم ترین 
بحث، بحث گفتمان عدالت است که اگر ما بتوانیم این گفتمان را دقیق 

جا بیندازیم کار مهمی را انجام داده ایم.
او همچنیــن بــا کنایه بــه اصولگرایــان گفته اســت: اصل وحدت 
اصل خوبی اســت و بزرگان هم بــه آن توصیه کرده انــد و ما به دنبال 
آن هســتیم و عمل می کنیــم اما گاهی وحدت به مانند چماقی بر ســر 
نیروهای انقلاب اســت. او کــه پیش تر اصولگرایان را بــه پدرخواندگی 
و پدرســالاری متهم کرده بــود، دیروز هم گفت: برخی افــراد در ظاهر 
اصولگرا تنها ملاک های شخصی خودشان را در نظر می گیرند و به جای 
سیاســت ورزی، سیاســت کاری می کنند و اینجاســت که تناقض ها پیدا 
می شــود و اینها همه به خاطر این اســت که با اســم اصولگرا، اصول 
را زیــر پا می گذارند. دبیرکل ســابق این حزب یعنــی مرتضی آقاتهرانی 
هــم قبــلا گفته بــود اصولگرایی تمام شــده و ما دیگر بــا اصولگرایان

 کاری نداریم!
سکوت شورای ائتلاف

تا این لحظه شــورای ائتلاف نیروهای انقــلاب به رهبری حدادعادل 
کمتریــن خروجی انتخاباتی را از خود بروز داده اســت. هنوز مشــخص 
نیســت که گزینه یا گزینه های مورد نظر آنها کیســتند. دربــاره ابراهیم 
رئیســی هم اظهار نظر صریح نکرده اند؛ این در حالی است که هدایت و 
مدیریت شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب به ادعای اعضایش تا پیش از 
انتصاب ابراهیم رئیســی به ریاست قوه قضائیه با او بوده است. در میان 
اعضای شــورای ائتلاف اصولگرایان، چهره های نزدیک به قالیباف مانند 
چمران هم حضور دارند و احتمالا علت اینکه هنوز اظهار نظر صریحی 

راجع به گزینه یا گزینه ها نمی شود، همین مسئله باشد.

شــرق: تمرکز دولت و شــخص روحانی برای زنده کردن برجام با کنایه 
سنگینی از ســوی رئیس قوه قضائیه مواجهه شــده است. روحانی که 
حتــی در پیام نوروزی و پیامک تبریک ســال نو بــر آرزوی رفع تحریم ها 
تأکید داشــت، مدت هاســت همه تمرکز خــود را بر زنده کــردن برجام 
گذاشــته و از ضرورت لغو تحریم ها به عنــوان بهانه ای برای توجیح این 
توجه اســتفاده کرده است. این در شرایطی است که شعار امسال و چند 
سال گذشته بر تقویت تولید داخلی و رفع موانع تولید تأکید داشته است.
از این رو رئیس قوه قضائیه که در ســفرهای اســتانی خود نشان داده 
بر راه اندازی مجدد کارخانه های تعطیل شــده و حمایت از تولید داخلی 
تأکیــد دارد، با تکیه بر شــعار ســال و اهمیت حمایــت از تولید داخلی 
فرصــت را غنیمت شــمرده و بر رفتــار دولت نقد وارد کرده اســت. او 
دراین باره گفت: آن قدری که برخی آقایان جلسه گذاشتند که از غربی ها 
امتیــاز بگیرنــد، اگر برای رفع موانــع تولید وقت می گذاشــتند خیلی از 
مشکلات حل شده بود و بسیاری از کارخانه  های تعطیل، فعال شده بود. 
ما اصحاب «ما می توانیم» هستیم و می دانیم این فرهنگ بر فرهنگ «ما 
نمی توانیم» فائق خواهد آمد. اصحاب «ما می توانیم» باید بر بســتر گام 

دوم انقلاب کار را در دست بگیرند.
او که در نشســت شــورای عالــی قوه قضائیــه با شــورای قضائی 
اســتان ها ســخن می گفت، با ادامه نقد بر عملکرد دولت توضیح داد: 
حمایت جــدی از حق تولیدکننــده و مصرف کننــده و کارگران در همه 
ابعــاد نیاز به فعالیــت دارد. درباره خصوصی ســازی جاهایی را دیدیم 
که در یک مجموعه بزرگ کشــاورزی دو اقدام شده بود؛ اقدام اول برای 
خصوصی سازی شکســت خورده بود و خود دولت به مجموعه دیگری 
داده بــود. مجموعه بعدی یک مجموعه آباد ایجاد کرده بود و در حوزه 
کشــت و صنعت اقدام بزرگی کرده بودنــد. موضوع ما حمایت از تولید 
اســت. یک جا خصوصی ســازی به نفع تولید انجام شــده بود که جای 
تقدیر است و جای دیگری هم شکســت خورده که مورد انتقاد ماست. 
تولید نباید در کشور با مانعی روبه رو باشد. شاید ما موردی به چند استان 

ســر بزنیم اما دوستان ما در سراسر کشور باید وارد عمل شوند و تولید را 
مسئله محوری هم در پشتیبانی و هم در رفع موانع بدانند.

رئیســی به این میزان بسنده نکرد و موضوع مهم ترک فعل مسئولان 
را بهانه دیگری برای حمله به عملکرد مدیران دولتی یافت و دراین باره 
گفت: حتما توجه کنید که اگر کســانی مسئولیت داشتند و دارند، با ترک 
فعل خود باعث تعطیلی واحد تولیدی می شــوند، باید پاســخ گو باشند. 
یقیــن داریم با همتــی که همکاران خواهند داشــت، حمایت از تولید و 

مبارزه با فساد در جهت حمایت از تولید، رونق خواهد گرفت.
ماجرای برخورد با ترک  فعل ها به تابســتان سال گذشته بازمی گردد 
که در جریان جلســه شــورای عالی قوه قضائیه، حجت الاسلام رئیسی 
موضوع رســیدگی به ترک  فعل ها را مورد توجه قرار داد و گفت: من این 
را به سازمان بازرسی، سازمان قضائی نیرو های مسلح و دادستان تهران 
هم گفته ام که سیاســت دستگاه قضائی پیگیری و مؤاخذه مدیری است 
که مســئولیت قانونی و شــرعی دارد که ببینیــم کار را در زمان خودش 
انجــام داده یا نه؟ وگرنه هــر روز باید به ما یک گــزارش بدهند که این 
اتفاقات افتاد. باید نســبت به این قصــور یا تقصیر خصوصا ترک  فعل ها 
حســاس بود؛ چراکه ما مــواردی داریم که ترک فعل هــا قابل پیگیری 

قانونی اســت و بسیاری از ترک فعل ها خسارتش از فعل ها بیشتر است. 
مردم انتظار دارند هرکس نسبت به مسئولیتش پاسخ گو باشد. در همین 
راستا سوم آبان دستورالعمل نحوه مقابله با ترک وظایف قانونی مدیران 
و کارمنــدان و پیشــگیری از آن، در ۱۲ ماده از ســوی رئیس قوه قضائیه 

ابلاغ شد.
موضوع مهم بعدی که رئیســی به آن اشــاره کرد، مســئله مبارزه با 
مفاســد اداری بود و گفت: جایی که رانت خواری و فساد باب شد، تولید 
آســیب خواهد دید. امنیت اقتصادی در گروی مبارزه با فساد اقتصادی 
است. باید مبارزه با فساد همچنان در دستور کار قوه قضائیه باشد و نباید 
اجازه داد فســاد در جایی از کشور لانه کند. مردم عزیز بدانند که قضات 
در جای جــای کشــور به هیچ وجه اجازه نخواهند داد فســاد در جایی از 
حوزه های اداری کشــور لانه کند. رئیسی تأکید کرد: از موانع مهم تولید، 
قاچاق کالا به ویژه قاچاق سازمان یافته است. باید در شناخت شبکه های 
درهم تنیده تلاش کــرد و مبارزه به صورت جدی تر انجام شــود. قاچاق 
کالا خنجری اســت بر پشــت تولید در هر حــوزه ای. واردات بی رویه در 
کشــور تولیدات را با آســیب روبه رو می کند و همه اقتصاددانان به این 

امر معترف هستند.
او در پایان نشست شــورای عالی قضائی که  آنلاین برگزار شد، گفت: 
نکته مهم دیگر اینکه قوانینی داریم مانند توسعه فضای کسب وکار، رفع 
موانع کسب وکار، قانون اقتصاد مقاومتی؛ اینها باید اجرا شود، هم بخش 
نظارت و هــم بخش قضاوت. اگر همین قوانین فقط اجرا شــوند، برای 
حمایت از تولید تأثیرات ارزشــمندی خواهند داشت. آن قدری  که برخی 
آقایان جلسه گذاشــتند که از غربی ها امتیاز بگیرند، اگر برای رفع موانع 
تولید وقت می گذاشــتند خیلی از مشــکلات حل شــده بود و بسیاری از 

کارخانه های تعطیل فعال شده بود.
رئیس قــوه قضائیه که تلاش دارد خــود را متمرکز بر انجام وظایف 
قضائی نشــان دهد، گاهی نقد بر عملکرد دولت را چاشنی سخنان خود 

کرده و بر ناکارآمدی اقتصادی قوه مجریه تأکید می کند.

شــرق: بررســی FATF، روز چهارشــنبه در دستور 
کار مجمع تشــخیص مصلحت نظــام قرار می گیرد 
و بالاخــره تکلیــف نهایــی آن در ماه هــای آخــر 
دولت مشــخص خواهد شــد. بااین حال روز گذشته 
ســخنگوی دولت به ادعای دبیر مجمع تشــخیص 
مصلحت درباره اینکه دولت پاسخ ابهامات مجمع 
درخصوص لوایح FATF را نداده، واکنش نشان داد 
و آن را تأیید نکرد. نیمه اســفند سال گذشته بود که 
محســن رضایی در نشســتی خبری اعــلام کرد: «ما 
حرف های متناقضی از دولتی ها می شنیدیم؛ قرار شد 
کل مستندات و پاســخ ها به سؤالات اعضای مجمع 
تشخیص را امضا شده ارائه دهند. باید این مستندات 
به مجمع برســد و بعد رأی گیری شــود. یکی از وزرا 
گفته بود این لوایح را تصویب کنید چون هر آن ممکن 
است تحریم ها را بردارند تا ما آماده باشیم و بتوانیم 
کار کنیــم که بعضــی از اعضای مجمــع گفتند یک 
تاریخی به ما بدهید، اگر فروردین است ما تا فروردین  
صبــر می کنیم و به محض اینکه تحریم ها را بردارند، 
ما بحــث می کنیم و مثلا نظر موافــق می دهیم، اما 
همین موضوع هم ابهام دارد یعنی کسی به اعضای 
مجمع نمی گوید که تحریم ها کی لغو می شود و این 
«گام بعدی» چیست؟ لذا ما منتظریم تا پاسخ مستند 
و مکتــوب دولتی ها بیاید تا به جمع بندی برســیم». 
اما علی ربیعی روز گذشته در گفت وگو با «مهر» این 
ادعا که دولت هنوز پاســخ مجمع را نداده است، رد 
کــرد و این گونه گفت: «من این ادعا را تأیید نمی کنم، 
زیرا پاســخ ابهامــات را داده ایــم. متخصصان ما در 
بانک مرکزی، وزارت اقتصــاد، وزارت امور خارجه و 
معاونت حقوقی رئیس جمهور دلســوزانه و خیلی 

روشن دیدگاه هایشان را ارائه داده اند».
 FATF او با بیان اینکه اگر مشکل لوایح مربوط به

حل شود، به نفع ملت ایران است، گفت: «اشکالات 
و زیان هایی کــه مجمع از لوایح FATF می گیرد هم 
قابل رفع اســت و به این شــکل هم کــه می گویند 
نیست. اگر FATF یک یا دو درصد هم هزینه ریسک 
را افزایــش دهد، ۱۰ درصد تمــام معاملات خارجی 

شما گران تر خواهد شد».
آذر  ســال گذشــته بــود کــه معــاون حقوقی 
رئیس جمهــور از موافقــت مقــام معظــم رهبری 
بــرای بررســی مجــدد لوایــح FATF پــس از یک  
ســال مســکوت ماندن و خروج از مجمع تشخیص 
مصلحت خبر داد و دولت امیدوار شــد تا با تصویب 

آن برخــی از گره های اقتصادی را باز کند. محســن 
رضایی در همان نیمه اســفند ســال گذشته به یکی 
دیگر از دغدغه های مجمع اشــاره کرده و گفته بود: 
«دغدغه دوم مخالفان FATF در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام موضوع تحریم هاست. آنها می گویند 
اگر نپیوســتن بــه FATF مضراتــی دارد، از طرفی 
ضررهای پیوســتن برای ما بیشتر اســت؛ چراکه ما 
در شــرایط تحریم هســتیم و امکان دورزدن تحریم 
را نخواهیم داشــت». یک روز بعد محمود واعظی، 
رئیــس دفتر رئیس جمهوری، بــه این حرف واکنش 
نشان داد و گفت: «اعتقاد ما بر این است چه تحریم 

باشد چه نباشــد با این دو لایحه ارتباط خاصی پیدا 
نمی کند. زمان تحریم برخی کشــورهای دوســت و 
همســایه علاقه مند بــه همکاری با ایــران در زمینه 
بانکی، به  دلیل وضعیت ایران در FATF از کارکردن 
با ما محذوریت داشــتند و این وضعیت مانعی برای 
همکاری این کشورهای دوست و همسایه با ما بود».
البتــه کمــی قبل تــر، دبیــر مجمع از پیشــنهاد 
رئیس جمهوری خبر داد که شــرطی اضافه شود تا 
مــا اطلاعات مربوط به دور زدن تحریم ها را به طرف 
مقابل ندهیم. رضایی گفته بود باید بررســی شود آیا 
این شــرط امکان پذیر اســت که ما همه اطلاعات را 
در اختیــار دبیرخانه FATF قرار بدهیم اما اطلاعات 
مربوط بــه دورزدن تحریم ها را در اختیارشــان قرار 
ندهیم یا نه؟ بااین حال حسن روحانی در اواخر سال 
گذشــته به صراحت اعــلام کرده بود کــه این لوایح 
هیچ ربطی بــه برجام و تحریم نــدارد و اگر تحریم 
باشــد یا نباشــد این لوایح لازم اســت. او گفته بود: 
«رئیس جمهور در جلســه هیئت دولــت با تأکید بر 
اینکه تحریم باید برداشته شود، گفت: این حق مردم 
اســت و اگر یک ساعت در برداشــتن تحریم تعلل و 
امروز  و  فردا کنیم و آینده را پیش پای خود بگذاریم، 
حقوق مــردم را پایمــال کرده ایم؛ اینکــه می گویند 
حقــوق عامه، همین اســت. FATF یــک گروه ویژه 
است که اقداماتی راجع به مسائل مالی و تراکنش ها 
انجام می دهد و همه کشورهای شرق و غرب به آن 
ملحق شــده اند. اگر بد اســت، چطور همه دنیا آن 
را قبــول کرده اند؟ تمام اروپا و همه شــرق و چین و 
روسیه و ترکیه و همسایگان ما به آن ملحق شده اند. 
ما اگر به FATF نپیوســتیم و اجرا نشد، باید به مردم 
توضیح بدهیم که این موضــوع چقدر هزینه دارد و 

چه کسی این هزینه را متحمل می شود».

کنایه رئیسی به روحانی
اگر  وقت امتیازگیری از غرب را صرف رفع موانع تولید می کردند، مشکلات حل شده بود

نگاهی به آخرین چینش انتخاباتی اصولگرایان
حمایت شوراى وحدت و مؤتلفه از ابراهیم رئیسى

ربیعى حرف هاى رضایى را تکذیب کرد
پاسخ ابهامات مجمع درباره FATF را داده ایم

احمد توکلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، روز گذشــته در گفت وگو با ایسنا گفت: «من 
فکر نمی کنم این موضوع در صحن مجمع بتواند 
دوســوم رأی را به دســت بیاورد و تصویب شود. 
این ســؤال جدی مطرح اســت که آیا فشاری که 
تحت عنوان FATF بر اقتصاد کشور تحمیل شده 
اســت، برطرف می شــود یا خیر؟ به نظر می رسد 
خیلی تأثیری ندارد. اشــتباه است اگر بپذیریم که 
با تصویــب FATF معجــزه ای رخ می دهد. این 

موضوع هم مثل برجام است».
او افزود: باید دید درســت و غلط کدام است. 
بی خودی از فوایدی که به دست نمی آید، نگوییم. 
وضع از این بدتر نمی شــود؛ مگــر کاری مانده که 
علیه ما نکرده باشند؟ چه کار می خواستند بکنند 
که نکردند؟ مــن خیال می کنم ایــن موضوعات 

منفعتش معلوم نیســت؛ ضررش خیلی بیشــتر 
بــر ما واضح اســت. کاری که آمریــکای بایدن با 
ما می کند، فرقی با آمریــکای ترامپ ندارد. هنوز 
بایــدن می گوید بــه کارهایــی که ترامــپ کرده 
دســت نمی زنم؛ بعد مــا باید دســتور کارمان را 
 FATF عــوض کنیم؟ توکلی گفت: امــروز بحث
اســت، فردا دســتور کارشــان را عوض می کنند. 
امروز می گویند موضوع هســته ای است، فردا بر 
موضوعات دیگر دســت می گذارنــد. د رحالی که 
FATF الزام آور نیســت؛ توصیه می کنیم تصویب 
نشــود. الزام قانونی وجــود ندارد، بلکــه با زور 
می خواهنــد منافع خود را تأمیــن کنند. تصویب 
FATF باید توجیحی در راســتای اســتقلال ملی 
ما و بهبود وضعیت مردم داشــته باشد. من هنوز 

قانع نیستم که این درست ترین کار است.

احمد توکلی: با تصویب FATF معجزه ای رخ نمی دهد


